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1. Algemene informatie 
 
1a. Locatie en route 
 
Locatie en route 
 
Locatie verkiezingscongres 
Concertgebouw De Vereeniging 
Keizer Karelplein 2d 
6511 NC  Nijmegen 
 
Routebeschrijving en bereikbaarheid 
 
Auto 
Vanuit Utrecht 
U volgt de A12 richting Arnhem. Vanaf de A12 neemt u de afslag A50 richting Nijmegen. 
Vervolgens neemt u de afslag richting Nijmegen - Noord (A15) en verlaat u de A50. U volgt 
de A15 en neemt dan de afslag A325 richting Nijmegen. Deze blijft u volgen tot aan een 
groot verkeersplein; het Keizer Karelplein. Aan dit plein liggen Concertgebouw De 
Vereeniging en de Stadsschouwburg Nijmegen. Neem de afslag Arnhem voor De 
Vereeniging. Concertgebouw De Vereeniging beschikt over een eigen parkeerplaats met 
maximaal 150 parkeerplaatsen. Nabij de Stadsschouwburg ligt de Keizer Karelgarage aan de 
Van Schaeck Mathonsingel. 
 
Vanuit Arnhem 
U volgt de A325 Arnhem-Nijmegen. U komt over de Waalbrug Nijmegen binnen en volgt de 
doorgaande weg. Aan het einde van deze weg komt u op een groot verkeersplein; het Keizer 
Karelplein. Aan dit plein liggen Concertgebouw De Vereeniging en de Stadsschouwburg 
Nijmegen. Neem de afslag Arnhem voor De Vereeniging. Concertgebouw De Vereeniging 
beschikt over een eigen parkeerplaats met maximaal 150 parkeerplaatsen. Nabij de 
Stadsschouwburg ligt de Keizer Karelgarage aan de Van Schaeck Mathonsingel. 
 
Vanuit ’s Hertogenbosch 
U volgt de A59 en neemt de afslag Wijchen/Nijmegen (A326). Nijmegen binnengekomen 
volgt u de doorgaande weg (richting Arnhem/Centrum). Aan het einde van deze weg komt u 
op een groot verkeersplein; het Keizer Karelplein. Aan dit plein liggen de Concertgebouw De 
Vereeniging en de Stadsschouwburg Nijmegen. Neem de afslag Arnhem voor De 
Vereeniging. Concertgebouw De Vereeniging beschikt over een eigen parkeerplaats met 
maximaal 150 parkeerplaatsen. Nabij de Stadsschouwburg ligt de Keizer Karelgarage aan de 
Van Schaeck Mathonsingel. 
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Vanuit Venlo 
U volgt de A73 richting Nijmegen. U neemt de afslag Nijmegen en volgt de doorgaande weg 
(richting Arnhem/Centrum). Aan het einde van deze weg komt u op een groot verkeersplein; 
het Keizer Karelplein. Aan dit plein liggen Concertgebouw De Vereeniging en de 
Stadsschouwburg Nijmegen. Neem de afslag Arnhem voor De Vereeniging. Concertgebouw 
De Vereeniging beschikt over een eigen parkeerplaats met maximaal 150 parkeerplaatsen. 
Nabij de Stadsschouwburg ligt de Keizer Karelgarage aan de Van Schaeck Mathonsingel. 
 
Parkeren:  
Rondom de locatie is een beperkt aantal parkeerplaatsen beschikbaar. Op 3 minuten 
loopafstand, naast De Stadsschouwburg, ligt de Keizer Karel garage. Er is overal betaald 
parkeren. 
 
Openbaar Vervoer 
Vanaf Station Nijmegen is het een kleine 7 minuten lopen (630 meter) naar De Vereeniging. 
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1b. Inhoudelijke informatie 
 
Vergaderstukken 
Bijgevoegd treft u de vergaderstukken aan, met daarin opgenomen de voorlopige agenda. 
Indien er wijzigingen zijn ontvangt u de definitieve agenda bij binnenkomst op het congres. 
 
Stemrecht partijcongres 4 november 2017 
U hebt stemrecht als u voor 9 september 2017 lid bent geworden en uiterlijk 13 oktober 2017 
uw contributie voor 2017 hebt betaald. 
Bent u lid geworden na 1 september 2017, dan hoeft u geen contributie te betalen voor 2017. 
 
Aanvragen spreektijd 
Er hoeft vooraf geen spreektijd aangevraagd te worden. U kunt zich melden bij één van de 
zaalmicrofoons, waar u van de voorzitter het woord krijgt. 
 
Indienen resoluties 
Wilt u een resolutie indienen, dan gelden hiervoor de volgende regels:  
1. U kunt een resolutie indienen namens een provinciale afdeling, het CDJA of het 

CDAV 
2. U kunt een resolutie indienen namens een gemeentelijke afdeling 
3. U kunt een resolutie indienen namens 25 individuele leden. 
 
Uiterste datum indienen resoluties donderdag 19 oktober a.s. uiterlijk 10.00 uur, via 
resoluties@cda.nl. 
U moet voor het indienen van een resolutie gebruik maken van het format (hier te 
downloaden). 
 
Plaatsing resoluties op de website (www.cda.nl) voorzien van een preadvies: maandag 30 
oktober 2017, einde middag. 
 
Behandeling resoluties 
De ingediende resoluties zullen worden besproken in de deelsessie resoluties (deelsessie 
1/2, 10.00-11.15 uur). Stemming zal plenair plaatsvinden rond 15.15 uur. 
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1c. Organisatorische informatie 
 
Toegangskaarten, stemboekjes, lunchkaarten en dinerkaarten 
U krijgt geen kaarten en stukken toegestuurd. 
U ontvangt in de week van 30 oktober via de mail uw bevestiging. Deze moet u uitgeprint of 
op de smartphone/tablet meenemen en laten zien bij één van de balies in de ontvangsthal. 
Daar ontvangt u vervolgens uw stemboekje, toegangskaart en lunchkaart/dinerkaart 
 
Deelsessies en workshops 
U hebt zich van tevoren moeten aanmelden voor de deelsessies en de workshops. In 
principe bent u ingedeeld bij de sessie van uw voorkeur, tenzij deze volgeboekt is. Dan kunt 
u op de dag zelf terecht bij een sessie waar nog ruimte is. 
 
Stands 
Tot 14.00 uur staan in de cateringruimte stands van diverse gelieerde organisaties en 
externe organisaties. Tevens staat er een stand waar u kunt kennismaken met de huisstijl 
voor de gemeenteraadsverkiezingen. Deze huisstijl zal worden opgenomen in de 
ontwerpservice van het CDA, waarmee afdelingen in een oogwenk hun eigen drukwerk en 
onlinebanners kunnen maken (www.cdaontwerpservice.nl) 
 
Catering 
Consumpties zijn de hele dag voor eigen rekening.  
Alle consumpties moeten contant of met de pin worden afgerekend. 
 
Lunch/diner 
De lunch bestaat uit een lunchpakket met diverse broodjes en een drankje. U kunt via het 
aanmeldformulier een lunch bestellen en aangeven of u nog dieetwensen hebt. De kosten 
voor een lunch bedragen € 12,50 p.p., incl. een drankje. 
 
Indien u via het aanmeldformulier een lunch/diner hebt besteld en betaald ontvangt u bij 
aankomst op het partijcongres uw lunchkaart/dinerkaart. Hebt u wel een lunch/diner besteld, 
maar nog niet betaald, dan kunt u deze alsnog betalen bij de kassa bij de aanmeldbalies. U 
kunt deze contant afrekenen of pinnen. Hebt u geen lunch/diner besteld, dan kunt u tussen 
12.30 -13.00 uur bij de kassa vragen of er nog lunchbonnen over zijn. Dinerkaarten kunnen 
niet meer worden aangeschaft. 
De lunch vindt tussen 12.30 -13.15 uur plaats in de foyers en het Grand café op de begane 
grond. Het Dertigers diner vindt plaats in het Grand café tussen 18.00-20.00 uur. 
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Borrel 
Na afloop van het partijcongres vindt een afsluitende borrel plaats tussen 16.40-18.00 uur in 
de foyer op de begane grond. 
 
Indien u nog vragen hebt over het congres, dan kunt u contact opnemen met de CDA 
Ledendesk, 070-34 24 820 (ma t/m vr, 8.30-17.00 uur) of via de mail: leden@cda.nl. 
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2. Voorlopig programma  
 
Deelsessies 
1. Deelsessies (10.00-11.15 uur) 
1a. Resoluties 
1b. Resoluties (o.v.) 
2. Ontvangst nieuwe leden 
3. Sessie GR18: uitleg ondersteunende software verkiezingen (OSV) 
4. Partij van en vóór de toekomst 
5. Europa en de Frans-Duitse As 
 
Extra sessie: besloten workshop voor HRM-coördinatoren 
 
Plenair ochtendprogramma (11.30-12.30 uur) 
2. Politiek deel I 
2.1 Opening en welkom 
2.2 Wilhelmus 
2.3 In memoriam 
2.4 Meditatief moment 
2.5 Toespraak partijvoorzitter 
2.6 Toespraak fractievoorzitter 
 
3. Lunch (12.30-13.15 uur) 
 
4. Deelsessies (13.15-14.15 uur) 
6. Workshop: Verbeterde Ledenadministratie (DIRK) 
7. Workshop: Hoe om te gaan met stemwijzers 
8. Training: Aan de slag met Facebook & Google advertenties 
9. Een duurzame wereld: met of zonder het CDA? 
10. Migratie 
 
Plenair Middagprogramma (14.30-16.40 uur) 
5. Huishoudelijk deel  
5.1 Welkom 
5.2 Ingekomen stukken 
5.3 Vaststellen verslag verkiezingscongres 14 januari 2017 
5.4 Vaststellen begroting 2018 
5.5 Statuten SI, WI, Fonds WI en CDA (buitenlandse afdelingen) 

5.5a: amendementen 
5.5b: stemmen 

5.6 Presentatie nieuwe voorzitter CDJA, Lotte Schippers 
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5.7 Verkiezing lid Auditcommissie en afscheid voorzitter Financiële Commissie, 
Wim Zwanenburg 

5.8 Afscheid leden Partijbestuur 
5.9 Verkiezing partijsecretaris 
 
6. Politiek Deel II 
6.1 Resoluties 
6.2 Presentatie rapport evaluatiecommissie TK2017 
 
7. Grande Finale 
 
8. Borrel (16.40-18.00) 
 
9. Dertigers Diner (18.00-20.00 uur) 

In het Grand Café van De Vereeniging 
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3. Deelsessies  
 
Toegang deelsessies: 
U geeft zich vooraf op voor een deelsessie. Hierdoor weten we van tevoren hoeveel 
deelnemers er per sessie zijn en kunnen we rekening houden met de grootte van de zaal, 
zodat iedereen hopelijk aan zijn/haar deelsessie van voorkeur kan deelnemen. 
 
 
Ronde 1: 10.00-11.15 uur 
 
1. Resoluties 
Afhankelijk van het aantal ingediende resoluties zullen er één of twee deelsessies 
plaatsvinden, waarin de resoluties besproken zullen worden. In de deelsessies vindt de 
discussie plaats. Tijdens het plenaire middagdeel zal er worden gestemd. 
 
2. Ontvangst nieuwe leden 
Speciaal voor nieuwe leden is er een welkomstbijeenkomst. Hier kunnen zij kennismaken 
met de partij en krijgen ze uitleg  over het partijcongres, over hoe je actief kunt worden 
binnen de afdeling en de partij, over het opleidingsaanbod van het Steenkampinstituut en 
nog veel meer. Deze bijeenkomst is alleen bedoeld voor leden die tussen november 2016 - 
november 2017 lid zijn geworden. 
 
3. Sessie GR18: uitleg ondersteunende software verkiezingen (OSV) 
In voorbereiding op de gemeenteraadsverkiezingen van maart 2018 bieden we een 
interactieve sessie aan over de ondersteunende software verkiezingen (OSV). Door middel 
van deze software kunt u alle administratieve verplichtingen digitaal in orde brengen. De 
sessie bestaat uit een presentatie, waarin stap voor stap naar voren komt hoe u de software 
installeert en gebruikt. Bovendien bestaat voldoende gelegenheid voor het stellen van 
vragen. 
 
4. Partij van en vóór de toekomst - uitdaging om mee te denken!  
De betrokkenheid van mensen bij de politiek en de interesse voor wat er in een campagne of 
bij de onderhandelingen gebeurt is groot. Mensen willen meedoen, meedenken, 
meebeslissen.  
Echter alle politieke partijen hebben te maken met een teruglopend ledenaantal. In sommige 
afdelingen is het moeilijk om voldoende kandidaten te vinden voor de lijst en/of mensen te 
vinden om de verschillende functies & taken binnen een afdeling op te vullen. Hoe slaan we 
brug en haken we de betrokkenheid van mensen aan? 
In deze deelsessie willen wij samen met u deze brug gaan bouwen vanuit de basis. We gaan 
met u op zoek naar oplossingsrichtingen, maar stellen elkaar ook de vraag - waarom wordt 
iemand lid van het CDA. Waarom bent u lid geworden? Neemt u de uitdaging aan?  
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5. Europa en de Frans-Duitse As 
Deze deelsessie is georganiseerd ism de commissie buitenland. Aan de hand van een nog te 
verschijnen paper zal er gediscussieerd gaan worden over de toekomst van Europa. De 
Brexit en de uitslag van de verkiezingen in Frankrijk en Duitsland hebben ervoor gezorgd dat 
we komende tijd vergaande voorstellen kunnen verwachten over nadere Europese 
samenwerking. Hoe moet Nederland reageren op een nieuwe koers van de Europese Unie? 
Nadat de notitie toegelicht is door de voorzitter van de commissie buitenland Ben Knapen is 
er ruimte voor discussie.  
 
Extra sessie: Besloten workshop voor HRM-coördinatieteams 
HRM-coördinatieteams: scouting en ontwikkeling in de provincies 
Deze workshop is bedoeld voor leden van provinciale HRM-coördinatieteams. Tijdens deze 
workshop nemen we de stand van zaken van de instelling van de teams door en bespreken 
we de inrichting van de ondersteunende ICT voor deze teams welke op dit moment vorm 
krijgt. 
 
 
 
Ronde 2: 13.15-14.15 uur 
 
6. Workshop: verbeterde Ledenadministratie (DIRK) 
Deze workshop is bedoeld voor afdelingsvoorzitters, -secretarissen, -penningmeesters, 
lokale campagneleiders en steunpuntmedewerkers die niet aanwezig konden zijn bij de 
regionale workshops/trainingen. In de afgelopen periode is het Ledenadministratiesysteem 
verbeterd. In deze workshop leert u hoe de verbeterde DIRK-applicatie kunt gebruiken. 
 
7. Workshop: Hoe om te gaan met de stemwijzers? 
Stemwijzers spelen een steeds grotere rol tijdens de verkiezingen. Ook bij de lokale 
verkiezingen. Daarom is het belangrijk dat u goed leert hoe de stemwijzers werken en hoe u 
er zelf voor kunt zorgen dat uw CDA programma goed uit de stemwijzer komt. Onze eigen 
stemwijzer-expert leert u de fijne kneepjes van het vak.  
 
8. Training: Aan de slag met Facebook & Google advertenties 
Omdat je online advertenties heel goed kunt richten op je eigen gemeente en de kosten ook 
veel lager zijn dan bij de gedrukte media worden ze steeds belangrijker voor een goede 
lokale campagne. Tijdens deze training word je helemaal bijgepraat over de slimme en 
strategische inzet van Facebook én Google-advertenties. Daarbij worden concrete 
handreikingen gedaan voor een goede online advertentie-inzet richting de belangrijke 
gemeenteraadsverkiezingen in 2018.  
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9. Een duurzame wereld: met of zonder het CDA? 
In de komende maanden bereiden de lokale CDA afdelingen zich voor op de 
Gemeenteraadsverkiezingen. Nu is het moment om de kansen die duurzaamheid biedt op 
een rij te zetten. Duurzaamheid schept nieuwe mogelijkheden op het vlak van milieu, 
economie en leefbaarheid. Dáár wil het CDA voor gaan, en dáárover gaat het gesprek. 
 
10. Migratie 
Deze deelsessie is georganiseerd ism de commissie buitenland. Aan de hand van een nog te 
verschijnen paper zal er gediscussieerd gaan worden over migratie en doet men suggesties 
over het oplossen van de belangrijkste problemen. Nadat de notitie toegelicht is door de 
voorzitter van de commissie buitenland Ben Knapen is er ruimte voor discussie.  
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4. Wilhelmus 
 
 
1. Wilhelmus van Nassouwe 6. Mijn schild ende betrouwe 

ben ik van duitsen bloed. zijt Gij, o God, mijn Heer! 
Den vaderland getrouwe Op U zo wil ik bouwen 
blijf ik tot in den dood. verlaat mij nimmer meer! 
Een prinse van Oranje Dat ik toch vroom mag blijven, 
ben ik vrij onverveerd. Uw dienaar te aller stond 
De koning van Hispanje de tirannie verdrijven 
heb ik altijd geëerd. die mij mijn hart doorwondt.  
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5. Huishoudelijk deel  
 
5.3a Verslag partijcongres 14 januari 2017 
 
Verslag CDA-Verkiezingscongres 14 januari 2017  
 
Welkom en opening met het Wilhelmus 
Partijvoorzitter Ruth Peetoom heet alle aanwezigen van harte welkom. In het bijzonder 
verwelkomt zij alle kandidaten voor de Tweede Kamerverkiezingen, gasten, 
vertegenwoordigers van maatschappelijke organisaties en andere politieke partijen. 
 
Meditatief moment 
Tweede Kamerlid Jaco Geurts verzorgt het meditatief moment. Ruth Peetoom feliciteert hem 
met zijn nieuwe uitverkiezing tot landbouwpoliticus van het jaar. 
Geurts legt in het meditatief moment uit wat voor hem de aanleiding is geweest om politiek 
actief te worden. Hij probeert om het Evangelie de basis van zijn politiek handelen te laten 
zijn. ‘HIJ was er, is er en zal er altijd zijn.’ 
 
Huishoudelijk deel 
Partijsecretaris Rutger Ploum verzorgt het huishoudelijk deel van het Partijcongres. 
 
Ingekomen stukken 
Er zijn geen ingekomen stukken. 
 
Vaststellen verslag 12 november 2016 
Het verslag wordt zonder wijzigingen bij acclamatie vastgesteld. 
 
Vaststellen Reglement Auditcommissie 
Bij de wijziging van de statuten en reglementen op het voorjaarscongres van 2016 werd de 
Financiële Commissie omgedoopt tot een Auditcommissie. Hiermee werd beoogd om een 
commissie te creëren met meer mogelijkheden tot toezicht op de organisatie, passend bij de 
eisen van de huidige tijd. Er is toen besloten dat de Auditcommissie ook een reglement dient 
te krijgen. Een commissie van partijbestuursleden (Peter Pennekamp & Alwyn de Jong) 
onder leiding van Rutger Ploum heeft in overleg met de voorzitter van de Auditcommissie en 
professor Muel Kaptein van de universiteit Rotterdam dit reglement opgesteld. 
In lijn met de nieuwe Corporate Governance Code is er nadrukkelijk voor gekozen om de 
Auditcommissie enerzijds een toezichthoudende rol te geven en anderzijds handvatten te 
geven die passen bij een adviserende rol. Dit komt terug in het reglement dat door het 
congres, vastgesteld dient te worden. Met dit reglement is beoogd om het CDA ook voor de 
toekomst te voorzien van gedegen toezicht op de partijorganisatie.  
Het Reglement van de Auditcommissie wordt bij acclamatie vastgesteld. 
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Goedkeuren aangenomen wijzigingen Statuten en Reglementen CDJA 
De discussie hierover is binnen het CDJA gevoerd en de wijzigingen zijn het resultaat van 
een evenwichtige besluitvorming op het congres van het CDJA. Om de wijzigingen te kunnen 
formaliseren dient ook het congres van het CDA deze goed te keuren. 
De aangenomen gewijzigde Statuten en Reglementen van het CDJA worden bij acclamatie 
vastgesteld. 
 
Afscheid 
Rutger Ploum geeft het woord aan Ruth Peetoom.  
 
Afscheid wordt genomen van Julius Terpstra. Terpstra besloot om per 1 januari jl. zijn 
bestuurlijke activiteiten voor het CDJA neer te leggen om zich helemaal op zijn werk en de 
campagne voor de Tweede Kamerverkiezingen te kunnen richten. Julius Terpstra was bijna 
vier jaar voorzitter van het CDJA en daarmee ook lid van het Partijbestuur. Ruth Peetoom is 
hem dankbaar voor het vele werk dat hij heeft gedaan en het enthousiasme dat hij daarbij liet 
zien. Julius Terpstra ontvangt voor zijn verdiensten de zilveren speld. 
 
Ook wordt afscheid genomen van Martijn de Haas. Helaas kon hij niet aanwezig zijn bij het 
Congres vanwege familie-afspraken. Martijn de Haas is meer dan tien jaar lid geweest van 
de financiële commissie. Door middel van een luid applaus bedankt het Congres hem voor 
zijn inzet en betrokkenheid. 
 
Zijn beoogd opvolger Remco Swart is wel aanwezig. De Auditcommissie, bestaande uit drie 
leden, wil binnen een jaar tijd compleet vernieuwen qua samenstelling. Op het laatste 
congres in november 2016 is reeds Johan Luiks benoemd, in het komende najaarscongres 
van 2017 zal voorzitter Wim Zwanenburg het stokje overdragen. Vandaag staat de wisseling 
van het tweede lid van de Auditcommissie centraal. Het partijbestuur draagt op voorstel van 
de selectiecommissie unaniem Remco Swart voor als nieuw lid van de Auditcommissie.  
Het Congres stemt bij acclamatie in met de benoeming van Remco Swart tot lid van de 
Auditcommissie. 
 
Speech partijvoorzitter 
Ruth Peetoom spreekt het Partijcongres toe. ‘We snakken in Nederland naar gewone 
medemenselijkheid en naar verbinding. Het CDA doet er alles aan om dat te ondersteunen – 
solidariteit zit in de wortels van ons bestaan en wij willen dat mensen in Nederland weer 
gewoon goed met elkaar omgaan.’ Ze benadrukte dat het op vele fronten anders en beter 
kan in Nederland. ‘Vandaag verklaren we de campagne voor geopend. Alles is er klaar voor: 
een mooie kandidatenlijst, een goed programma en een duidelijk verhaal. We stelden de lijst 
al vast in november. We maakten een mix van bekende gezichten en verrassende 
nieuwkomers. Mensen uit alle windstreken. Uit de steden en van het platteland. Ouderen, 
maar BNR kopte dat je ook voor twintigers het beste af bent bij het CDA. Van Sybrand Buma 
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tot Hannie van Leeuwen – er valt wat te kiezen bij het CDA. Wij presenteerden de meest 
gevarieerde lijst van alle partijen!’ 
 
Plenaire bespreking van de amendementen op het verkiezingsprogramma 
Rutger Ploum behandelt de bespreking van en stemming over de overgebleven 
amendementen op het verkiezingsprogramma. Hij toont via het scherm welke 
amendementen in de deelsessies in het ochtendprogramma niet met met een tweederde 
meerderheid zijn aangenomen. Deze amendementen komen nu, plenair, nogmaals aan de 
orde. Na de discussies zal steeds gestemd worden met stemkastjes. Een amendement moet 
meer dan 50 procent van de stemmen hebben om aangenomen te worden. De uitslag van de 
stemming wordt op 1 decimaal achter de komma vastgesteld. 
 
Amendement 47 wordt overgenomen. 
 
Amendement 100 en 101 worden beide inhoudelijk behandeld.  
Voor amendement 100 was het preadvies ‘niet overnemen’.  
Uitslag stemming: 
Voor: 21,2% 
Tegen: 78,8% 
 
Voor amendement 101 was het preadvies ‘niet overnemen’.  
Uitslag stemming: 
Voor: 22,1% 
Tegen: 77,9% 
 
Amendement 137 wordt overgenomen. 
 
Amendement 146 wordt inhoudelijk behandeld. 
Voor amendement 146 was het preadvies ‘niet overnemen’.  
Uitslag stemming: 
Voor: 51,6% 
Tegen: 48,4% 
 
Amendement 162 wordt overgenomen. 
 
Amendement 176 wordt aangepast: ‘bonus’ wordt vervangen door ‘vergoeding’. Hierna wordt 
het amendement alsnog overgenomen. 
 
Amendement 232 wordt overgenomen. 
 
Amendement 240 en 241 worden beide inhoudelijk behandeld.  
Voor amendement 240 was het preadvies ‘niet overnemen’.  
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Uitslag stemming: 
Voor: 41,2% 
Tegen: 58,8% 
 
Voor amendement 241 was het preadvies ‘niet overnemen’.  
Uitslag stemming: 
Voor: 51,9% 
Tegen: 48,1% 
 
Amendement 269 wordt overgenomen. 
 
Amendement 307 wordt inhoudelijk behandeld. 
Voor amendement 307 was het preadvies ‘niet overnemen’.  
Voor: 33,3% 
Tegen: 66,7% 
 
Amendement 381 wordt ingetrokken. 
 
Amendement 384 wordt overgenomen. 
 
Amendement 403 wordt inhoudelijk behandeld. 
Uitslag stemming: 
Voor: 20,0% 
Tegen: 80,0% 
 
Ruth Peetoom bedankt de leden, de deelnemers aan de CDA1000, de visiegroepen en 
Wopke Hoekstra voor hun werk en ideeën voor het verkiezingsprogramma. Het Congres stelt 
het verkiezingsprogramma hierna bij acclamatie vast. 
 
Hierna worden de mensen die zitting hebben gehad in de volgende twee commissies 
bedankt voor hun werkzaamheden: de Adviescommissie voor het lijsttrekkerschap onder 
leiding van Marja van Bijsterveldt en de Adviescommissie voor de kandidatenlijst Tweede 
Kamer onder leiding van Liesbeth Spies. 
 
Behandeling resoluties 
De resoluties worden plenair besproken. 
 
Resolutie Politiecapaciteit vrijmaken voor aanpak en voorkomen terreur en aanpak illegaal 
vuurwapenbezit 
Indieners: CDA Veendam-Wildervank, G.J. Hartholt 
De resolutie wordt bij acclamatie aangenomen. 
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Resolutie Eigen risico 
Indieners: J. van Ginneken, A. Bindels, E. Wester, N. van Jaarsveld, D. Mast, L. Flapper, L. 
Zoetendaal, N. Visser, A. Kleinjan, A. Jansen, C. van den Ameele, P. van den Ameele, B. 
Tinselboer, M. Kloosterboer-Dijkstra, B. J. van Geuns, L.W. van Rijn, B. Prins, H. Rakers, C. 
Elenbaas-Murre, F. Scholman, A. Relou, G. Hartholt, L. Kozlowska, R. Klaassen, R. 
Evers-den Ouden, H. Verhoef, A. van Beek. 
De resolutie is gewijzigd: bij spreekt uit dat, regel na het tweede streepje wordt ‘of 
afschaffing’ gewist. 
Hierna wordt de gewijzigde resolutie bij acclamatie aangenomen. 
 
Resolutie Gevolgen verhoging AOW-leeftijd in de overgangsfase 
Indiener: CDA Middelburg 
De resolutie wordt bij acclamatie aangenomen. 
 
Toespraak Pieter Omtzigt 
Aansluitend aan de politieke resoluties spreekt Tweede Kamerlid Pieter Omtzigt het congres 
toe. Omtzigt benadrukte de betekenis van onze grondwaarden. Als je die deelt, dan doe je 
wat Omtzigt betreft volledig mee. 
 
Toespraak Mart de Kruif 
Voormalig Commandant der Landstrijdkrachten Mart de Kruif richt hierna het woord tot het 
congres. De Kruif ziet dat er veel angst heerst in de Nederlandse samenleving. Angst brengt 
ons nergens, stelt De Kruif. Hij pleit ervoor te blijven geloven in het goede en te denken in 
kansen.  
 
Toespraak Sybrand Buma 
Het Congres wordt afgesloten met een toespraak van fractievoorzitter en lijsttrekker Sybrand 
Buma. ‘De donkere dagen rond Kerst waren dit jaar te veel echt donkere dagen. Eerst 
werden we overvallen door de wrede aanslag in Berlijn. Met oud en nieuw werden 
politieagenten en andere hulpverleners zo belaagd en bedreigd dat ze hun werk niet meer 
normaal konden doen. En de afgelopen week begon met verhalen over de infiltratie van de 
onderwereld in de bovenwereld. Brabantse steden die worden geteisterd door drugsmaffia.’ 
Het zijn volgens Buma signalen van dieperliggende problemen die al veel langer spelen. ‘En 
waar wij al langer voor gewaarschuwd hebben.’ Het is volgens Sybrand Buma tijd voor 
verandering. ‘Want ondanks onze welvaart, onze rijkdom ten opzichte van andere landen, is 
Nederland – in de afgelopen jaren – een bezorgd land geworden. De economische crisis, het 
toenemende respectloze gedrag, de onrust aan de grenzen van Europa, en de vrees voor 
terreur heeft veel mensen onzeker gemaakt over de toekomst. De economische crisis, het 
toenemende respectloze gedrag, de onrust aan de grenzen van Europa, en de vrees voor 
terreur heeft veel mensen onzeker gemaakt over de toekomst. We zien een samenleving die 
langzaam afbrokkelt, waar een kleine groep het voor zichzelf goed heeft geregeld, en de 
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eigen weg wel vindt in een snel veranderende, globaliserende wereld. Maar waar steeds 
meer mensen het gevoel hebben niet langer mee te doen of mee te tellen.’ 
De diepere oorzaak van die symptomen, en van de onvrede en zorgen die mensen hebben, 
liggen volgens de CDA-lijsttrekker meer dan ooit in de toegenomen tegenstellingen en het 
doorgeslagen individualisme van deze tijd. ‘Het liberale idee dat we er allemaal beter van 
worden als iedereen maar het beste voor zichzelf kiest is niet waar. Integendeel, vrijheid 
zonder verantwoordelijkheid leidt tot egoïsme, polarisatie en het recht van de sterkste. Dat 
aan de kaak stellen, daar een antwoord op geven, dat is de kern van ons 
verkiezingsprogramma.’ 
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5.3b Stand van zaken aangenomen resoluties 
 
Stand van zaken aangenomen resoluties partijcongres partijcongres 4 juni 
2016,  partijcongres 12 november 2016 en partijcongres 14 januari 2017 
 
Aangenomen resoluties op het CDA Partijcongres op 4 juni 2016 te Utrecht 
(Maarssen) 
 
 
1. Resolutie: Evenredige spreiding Rijksdiensten 
 
Indiener: CDA Limburg 
 
Het CDA Partijcongres op 4 juni bijeen te Utrecht (Maarssen) 
 
C. Spreekt uit dat: 

- de CDA-fractie zich inzet om de Rijksdiensten meer evenredig over het land te 
verdelen, waarbij er ook aandacht is voor het niveau van de banen.  

 
En gaat over tot de orde van de dag. 
 
Stand van zaken: 
Een goede spreiding van diensten is en blijft van groot belang. Bij de laatste 
begrotingsbehandeling is hier aandacht voor gevraagd evenals in het CDA 
verkiezingsprogramma.  
Een succesvol voorbeeld van onze inzet in de afgelopen periode is het behoud van SLO in 
Enschede, juist door inzet van het CDA. 
In het regeerakkoord is ruim aandacht voor (behoud van) werk in de regio, voorbeelden 
hiervan zijn de gevangenissen en rechtbanken waarvan is afgesproken dat die in de regio 
hoe dan ook behouden blijven. Ook is expliciet opgenomen dat een goede spreiding van 
politie over het land noodzakelijk is en dat middelen voor cultuur beter verdeeld dienen te 
worden over de verschillende organisaties en regio's in Nederland. 
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2. Resolutie: Eerlijke verdeling politiecapaciteit 
 
Indiener: CDA Limburg 
 
Het CDA Partijcongres op 4 juni bijeen te Utrecht (Maarssen) 
 
C. Spreekt uit dat: 

- de CDA-fractie zich ten volle inzet om te komen tot het vergroten van de 
politiecapaciteit en deze dusdanig te spreiden om te komen tot een evenredige 
misdaadbestrijding in het hele land. 
 

En gaat over tot de orde van de dag. 
 
 
Stand van zaken: 
Versterking van de politie in Nederland en een nog steviger inzet op aanpak van criminaliteit 
en ondermijning in het zuiden van Nederland is voor het CDA een expliciet punt geweest 
tijdens de verkiezingen. Het verkiezingsprogramma van het CDA bevatte dan ook veel 
voorstellen om de veiligheid in Nederland te bevorderen. Veel van die voorstellen zijn door 
de coalitie opgenomen in het regeerakkoord. 
 
In het regeerakkoord is nu afgesproken dat de nationale politie meer geld krijgt, ook voor 
meer agenten in de wijk en rechercheurs (267 mln. euro structureel). Er komt ook een 
speciale Ondermijningswet om georganiseerde criminaliteit beter te kunnen bestrijden. 
Onderdeel hiervan wordt een ondermijningsfonds (100 mln. euro) dat specifiek wordt 
gebruikt om ondermijnende criminaliteit te bestrijden. Ook komt er een verbod op Outlaw 
Motorcycle Gangs (criminele motorbendes). Het kabinet versterkt ook de aanpak van 
recidive met preventieve en repressieve middelen. Het extra geld loopt op tot 20 miljoen euro 
per jaar.  
 
3. Resolutie: Infrastructurele Grens Gelden 
 
Indiener: CDA Limburg 
 
Het CDA Partijcongres op 4 juni bijeen te Utrecht (Maarssen) 
 
C. Spreekt uit dat: 

- de CDA-fractie zich zal inzetten voor het reserveren van een deel van de 
gelden uit het infrastructuurfonds als ‘Grens Gelden’, bedoeld voor een betere 
infrastructurele ontsluiting van Nederland binnen Europa via weg, spoor en 
waterwegen.  
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En gaat over tot de orde van de dag. 
 
Stand van zaken: 
De eerste stappen hiervoor zijn de afgelopen jaren gezet door dit ook te bepleiten in het 
gezamenlijk overleg in het het beneluxparlement en in contacten met de Duitse regering. In 
het MIRT overleg heeft dit de voortdurende aandacht van het CDA. 
 
In het regeerakkoord zijn nadrukkelijk verschillende regionale (grensoverschrijdende) 
projecten opgenomen. Bovenal is in het regeerakkoord veel aandacht voor de regio en 
infrastructuur. Grensoverschrijdende spoorwegen worden expliciet genoemd (bijvoorbeeld 
Hamont - Weert). Ook staat in het akkoord dat knelpunten in of van/naar de regio aandacht 
verdienen de komende jaren, zoals de A1, A2, A12, A28 en A58. 
 
In het regeerakkoord is in de tweede plaats opgenomen dat het kabinet werk maakt van het 
wegnemen van belemmeringen die mensen ervaren in de grensregio’s. Samen met de 
Duitse en Belgische overheden, met name de deelstaten Noordrijn-Westfalen, Nedersaksen 
en Vlaanderen, worden belangrijke knelpunten op het terrein van infrastructuur aangepakt.  
 
 
4. Resolutie: Ambachtsscholen 
 
Indiener: CDJA 
 
Het CDA Partijcongres op 4 juni bijeen te Utrecht (Maarssen) 
 
C. Spreekt uit dat 

- Ambachtsscholen en specialistische opleidingen in Nederland gewaarborgd dienen te 
worden; 

- Het ministerie moet stoppen met het theoretiseren van ambachts- en 
specialistische-opleidingen, omdat deze opleidingen praktijkgericht behoren te blijven; 
en 

- Ambachtsscholen en specialistische opleidingen meer onder de aandacht moet 
worden gebracht bij middelbare scholieren en jongeren in het algemeen; 

- De fractie zich inzet voor bescherming van de leerling-, gezel-, meester-titels. 
 
 
En gaat over tot de orde van de dag. 
 
Stand van zaken: 
In het verkiezingsprogramma zijn de vakscholen opgenomen omdat ze een belangrijke 
bijdrage kunnen leveren aan de versterking van het vmbo en mbo.  

23 



Vergaderstukken partijcongres 04/11/2017 

 

Het regeerakkoord geeft de doelstelling voor het opleiden van vakmensen ook uitgebreid            
weer: 

- In het beroepsonderwijs krijgen vakmensen, techniek en ambacht prioriteit, 
herwaardering en een nieuwe impuls. Het Techniekpact en het Platform Bètatechniek 
worden voortgezet.  

 
- Het kabinet  stelt extra geld (structureel 100 miljoen euro)  beschikbaar voor een 

dekkend aanbod en versterking van de kwaliteit van het techniekonderwijs op het 
VMBO.  

- MBO-instellingen de mogelijkheid krijgen om aan studenten die aan een entree- of 
niveau 2-opleiding niet hun diploma halen, een vakcertificaat uit te reiken dat laat zien 
wat een student heeft geleerd. Studenten die een vakcertificaat hebben ontvangen, 
moeten op een later moment de gelegenheid hebben om alsnog een diploma te 
behalen. Instellingen dienen diplomagericht onderwijs te blijven verzorgen en 
ontvangen voor het uitreiken van een vakcertificaat daarom geen diplomabekostiging. 
Na vier jaar vindt een evaluatie plaats en wordt over voortzetting besloten.  

- In het mbo worden de komende jaren de eisen aan het regionaal 
arbeidsmarktperspectief aangescherpt en wordt meegenomen of een opleiding 
voldoende aansluit op het beroepenveld.  

- In het voortgezet onderwijs komt een alternatief voor de rekentoets. Rekenonderwijs 
in het mbo wordt beroepsgericht zodra het alternatief voor de rekentoets in het vmbo 
is ingevoerd. 

 
 
5. Resolutie: Internationale communicatie tussen hulpdiensten 
 
Indiener: CDA Limburg 
 
Het CDA Partijcongres op 4 juni bijeen te Utrecht (Maarssen) 
 
C. Spreekt uit dat: 

- de CDA-fractie zich zal inzetten om de minister te laten onderzoeken op welke 
manier dit probleem kan worden opgelost; 
- de CDA-fractie zich zal inspannen om de minister dit ook op de Europese 
agenda te laten plaatsen. 

 
En gaat over tot de orde van de dag. 
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Stand van zaken: 
CDA heeft in kader van bestrijding georganiseerde misdaad (drugs, motorbendes) en 
terreurbestrijding meermaals gehamerd op goede samenwerking met buurlanden. 
Communicatiesystemen moeten dan ook op orde zijn. Het C2000 wordt vernieuwd en 
opnieuw aanbesteed door het ministerie van V&J. Het CDA zal daarin specifiek letten op of 
zich bij de grenscontroles problemen voordoen. 
Vanwege de vertraging in dit proces (C2000) heeft het CDA een technische briefing 
aangevraagd (september 2017)  in de Tweede Kamer om problemen met de voortgang van 
C2000 te bespreken. 
In het regeerakkoord is opgenomen dat het kabinet  op tal van terreinen werk maakt van het 
wegnemen van belemmeringen die mensen ervaren in de grensregio’s. Samen met Duitse 
en Belgische overheden, met name de deelstaten Noordrijn-Westfalen, Nedersaksen en 
Vlaanderen. 
 
6. Resolutie: Democratisch referendum 
 
Indiener: CDA Zuid-Holland en CDA Limburg 
 
Het CDA Partijcongres op 4 juni bijeen te Maarssen 
 
C. Spreekt uit dat 
- het CDA zich blijft uitspreken tegen het raadgevend referendum; 
- het CDA in de toekomst zich enkel achter een voorstel schaart indien het gaat om 

een bindend, correctief referendum. Met als strikte voorwaarden dat het referendum 
pas geldig is bij een minimaal opkomstpercentage gelijk aan dat van de meest 
recente Tweede Kamerverkiezingen en voor dit referendum in ieder geval dezelfde 
uitzonderingen gelden als in de huidige referendumwet aangevuld met internationale 
verdragen; 

- zeker zolang de huidige wet geldt, de CDA-fractie per referendum een besluit neemt 
en naar buiten brengt over de vraag of zij meent dat het referendum voldoet aan de 
bedoeling van de wet: bevordering van de (directe) democratie. Alleen in 
zwaarwegende gevallen, kan zij verklaren de uitslag van het referendum niet te 
volgen. 

 
En gaat over tot de orde van de dag. 
 
Stand van zaken: 
In het verkiezingsprogramma is opgenomen, dat het CDA het raadgevend referendum geen 
goed instrument vindt. Het vergroot en verscherpt de tegenstellingen in de samenleving in 
plaats van dat het draagvlak voor een voorstel wordt vergroot.  
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In het regeerakkoord is opgenomen dat de politieke steun voor het referendum is 
afgenomen. Het nationaal raadgevend referendum heeft als tussenstap niet gebracht wat 
ervan werd verwacht, onder meer door een controverse over de wijze van aanvragen en 
verschillende interpretaties van de uitslag. Het kabinet wil daarom een pas op de plaats 
maken. De Wet raadgevend referendum wordt ingetrokken.  
 
7. Resolutie: Realisatie doelstelling asbestsanering 2024 
 
Indiener: CDA Drenthe 
 
Het CDA partijcongres op 4 juni 2016 bijeen te Utrecht (Maarssen) 
 
Spreekt uit dat: 

- Het CDA van mening is dat de vastgestelde doelstelling van asbestvrije daken in 
2024 gerealiseerd moet worden;  

- De CDA Tweede Kamerfractie samen met de provinciale, gemeentelijke en 
waterschap fracties van het CDA inventariseert welke voorstellen gedaan kunnen 
worden om de doelstelling van asbestvrije daken in 2024 te realiseren;  

- Betrokken partijen (ondernemers en inwoners) gestimuleerd worden om 
asbestdaken te saneren. 

 
 
En gaat over tot de orde van de dag. 
 
Stand van zaken: 
De CDA fractie heeft bij de discussie over vergoeding van de hagelschade bepleit dat directe 
sanering van asbest als onderdeel van de oplossing meegenomen moet worden. Op 28 juni 
2017 heeft het CDA Kamervragen gesteld betreffende het Landelijk Asbest Volgsysteem 
(LAV) en de programmatische aanpak asbestdaken. Waarbij aandacht is besteed aan de 
slechte communicatie en hulp door het LAV en verzocht is te komen tot betere 
informatieverstrekking en verbetering van het systeem.  
Op 4 oktober 2017 is in de Tweede Kamer een ronde tafel bijeenkomst gehouden over 
asbestsanering. Waarbij de inbreng van het CDA gericht was om te analyseren hoe de 
doelstelling gehaald kan worden voor asbestvrije daken in 2024. Hierbij zijn deskundigen uit 
het veld, maatschappelijke organisaties en overheden bevraagd. 
In het regeerakkoord is veel aandacht voor verduurzaming van woningen. Zo is opgenomen 
dat met gemeenten, provincies, waterschappen en netbeheerders per regio een plan 
gemaakt wordt voor verduurzaming van de gebouwde omgeving om te komen tot een 
programmatische aanpak met een optimale mix van energiebesparing, duurzame warmte en 
duurzame opwekking.  
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8. Resolutie: Slappe bodem problematiek  

Indiener: CDA Zuid-Holland 

Het CDA Partijcongres op 4 juni 2016 bijeen te Utrecht (Maarssen) 

C. Spreekt uit dat:  

- we de slappe bodem problematiek op z’n Hollands, dat wil zeggen voortvarend en met 
elan aan gaan pakken: een nieuw exportproduct voor Nederland; 

- we als een haas met natte poten snel beginnen met een kennisinfrastructuur, met daarin 
de triple helix van overheid – inclusief waterschappen - ondernemers en onderwijs en 
daarvoor pilots, proeven en onderwijsprojecten gaan inzetten 

- we het als opdracht voor de komende jaren zien om vanuit samenhangend beleid, 
inclusief de nodige middelen, de slappe bodemproblematiek aan te pakken. 

En gaat over tot de orde van de dag.  

Stand van zaken: 
Het CDA steunt de rijksbrede aanpak van slappe bodems. Hiertoe heeft de CDA fractie in 
2014 een motie gesteund die hiertoe oproept. In de motie verzoekt de Tweede Kamer de 
regering om samen met provincies, gemeenten, waterschappen, kennisinstellingen en het 
bedrijfsleven te inventariseren welke oplossingen noodzakelijk zijn voor het probleem van de 
slappe bodems en bodemdaling, waarbij kennisdeling, kennisontwikkeling en oplossingen 
voor de lange termijn centraal staan. 
In 2016 is het kennisprogramma Klimaat, water en bodemdaling gestart om kennis te 
ontwikkelen en ontsluiten om de problemen aan te pakken die door bodemdaling worden 
veroorzaakt. Vooral decentrale overheden, bedrijven en particulieren huiseigenaren zijn aan 
zet. De CDA fractie zal dan ook nauwgezet volgen wat de uitkomsten zijn van het 
kennisprogramma.  
In het regeerakkoord is opgenomen dat het deltaprogramma wordt voortgezet. Meer dan ooit 
zal de nadruk liggen op klimaatbestendig en waterrobuust inrichten van Nederland.  
 
 
9. Resolutie: Behalen klimaatdoelstellingen Parijs 2015  
 
Indiener: CDJA 
 
Het CDA Partijcongres op 4 juni bijeen te Utrecht (Maarssen) 
 
C. Spreekt uit dat: 

- Het CDA verheugd is met een breed gedragen akkoord dat de noodzakelijkheid van 
de aanpak van klimaatverandering onderschrijft; 

- Het CDA zich kan vinden in de essentie van het akkoord, namelijk dat een doel wordt 
gesteld, maar de invulling daarvan aan de landen zelf is; 
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- Het CDA het kabinet moet houden aan zijn afspraken;  
- De doelen in het klimaatakkoord voor het CDA op dit moment ook als ijkpunt gelden 

om zodoende helderheid te verschaffen aan overheid, burgers en bedrijven over de 
klimaatdoelstelling waar Nederland naar toe werkt; en 

- De doelen in het klimaatakkoord voor het CDA op dit moment ook als ijkpunt gelden 
om onrealistische hoge doelstellingen te voorkomen. 

 
 

En gaat over tot de orde van de dag. 
 
Stand van zaken: 
De CDA fractie heeft de totstandkoming, en nu de ratificering van het akkoord omarmt en 
met dit kabinet is het meest groene regeerakkoord ooit opgesteld. Dit omvat onder meer  de 
volgende maatregelen en voornemens om tot de doelen van Parijs te komen: 
 

- Er komt een nationaal Klimaat- en energieakkoord waarmee we met alle partijen de 
CO2-uitstoot fors gaan verlagen.  Denk daarbij aan verduurzaming van de gebouwde 
omgeving en het verkeer, vergroening van ons belastingstelsel en nieuwe 
energiebronnen. We leggen de lat hoog. We willen de meest ambitieuze doelstelling 
van Parijs. Daarvoor werken we samen met gelijkgezinde landen in Europa.  Het 
nationaal Klimaat- en energieakkoord geeft maatschappelijke partijen (bedrijven, 
bestuurlijke partners, milieubeweging) meer zekerheid over langetermijndoelen. 
Tegelijkertijd creëert het akkoord een platform om voortdurend met elkaar in gesprek 
te blijven en te reageren op nieuwe (technologische) ontwikkelingen. Het akkoord 
bevat tevens concrete afspraken over de institutionele verankering. 

- In Nederland nemen we maatregelen die ons voorbereiden op een reductie van 49 
procent in 2030. We maken een nationaal klimaat- en energieakkoord dat sectoren 
de zekerheid geeft aan welke doelstellingen voldaan moet worden op de langere 
termijn. Voor de korte termijn nemen we maatregelen als vergroening van het 
belastingstelsel, meer kavels op zee voor windenergie, de introductie van een 
minimumprijs van CO2 voor de elektriciteitssector.  

- In de EU nemen we het voortouw om het doel op 55 procent te krijgen. In 2019, vijf 
jaar na het verdrag van Parijs, is de eerste van de vijfjaarlijkse mogelijkheid om 
internationaal de doelen aan te scherpen. Daarvan maken we gebruik. Als de EU als 
geheel onvoldoende ambitieus is, trekken we samen met buurlanden op om 
gezamenlijk een extra inzet af te spreken bovenop de EU-afspraken.  

- Mocht een aangescherpte doelstelling in de EU niet haalbaar blijken, dan zal 
Nederland ernaar streven om met gelijkgestemde Noordwest-Europese landen tot 
ambitieuzere afspraken te komen dan de door de EU-toegewezen landenallocatie. 
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Door samen op te trekken met onze buurlanden voorkomen we grote 
concurrentienadelen voor de Nederlandse economie.  

- Beleid dat ambitieuzer is dan de landenallocatie van de EU, mag niet tot hogere 
uitstoot elders leiden. Om dat te voorkomen zal in de kopgroep flankerend beleid 
gevoerd moeten worden, bijvoorbeeld het opkopen van ETS-rechten.  

 
10. Resolutie: Expo 2025 
 
Resolutie ingediend door: CDA Zuid-Holland  
 
Het CDA Partijcongres op 4 juni 2016 bijeen te Maarssen 
 
A. Spreekt uit dat:  
 

- te bewerkstelligen dat het kabinet in gesprek gaat met de organisatie van de Expo en 
er alles aan zal doen om richting 2018, bij de kandidaatstelling, de Expo naar 
Rotterdam te halen en er alles aan te doen om de wereld te laten zien wat Nederland 
te bieden heeft. 

 
En gaat over tot de orde van de dag. 
 
Stand van zaken: 
Op 22 juni 2016 is dit tijdens een algemeen overleg in de Tweede Kamer aan de orde 
gesteld door het CDA. Waarbij zeer kritisch is ingegaan op de brief van de minister over het 
niet steunen van het kabinet om de Expo in Rotterdam te organiseren. Hierbij heeft de 
minister uitvoerig en duidelijk laten weten zeker open te staan voor dit soort initiatieven maar 
gezien de veiligheidskosten die gemoeid zijn bij deze enorme evenementen, dit specifieke 
voorstel niet te kunnen steunen. Het CDA heeft tijdens het debat ook aangegeven wel 
mogelijkheden te zien maar vanuit de regering was er onvoldoende steun. 
 
11. Resolutie: TTIP en ICS  
 
Indiener: CDJA 
 
Het CDA Partijcongres op 4 juni bijeen te Utrecht (Maarssen) 
 
C. Spreekt uit dat 

- Er een ICS-clausule dient te worden opgenomen in het vrijhandelsverdrag dat de 
Europese Unie in de nabije toekomst met de Verenigde staten zal sluiten, op de 
voorwaarde dat: 
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● De EU-doelen voor transparantie gerealiseerd worden in het TTIP-verdrag; en 
● Er bepalingen in het verdrag zullen worden opgenomen die beleidsvrijheid 

garanderen op het gebied van mensenrechten, gezondheid, milieu, dierenwelzijn 
en arbeidsrecht.  

 
En gaat over tot de orde van de dag.  
 
Stand van zaken: 
Op dit moment zijn de onderhandelingen nog gaande waarbij de in de resolutie genoemde 
zaken in nauw overleg tussen de CDA vertegenwoordigers in het Europees parlement en in 
de Tweede Kamer worden betrokken bij de beoordeling van het TTIP-proces.  Bij het laatste 
debat is door het CDA bepleit dat er onder geen beding een verlaging mag zijn van de 
standaarden. Bij de uitkomst van de onderhandelingen dient een gelijk speelveld tussen de 
VS en de EU gegarandeerd te worden. Ten slotte dienen kwetsbare sectoren buiten TTIP 
gehouden te worden. 
 
In het regeerakkoord is dit punt opgenomen dat bij handelsverdragen er niet getornd mag 
worden aan de Europese standaarden. 
 
12. Resolutie: Drugsdumping 
 
Indiener: CDA Limburg 
 
Het CDA Partijcongres op 4 juni bijeen te Utrecht (Maarssen) 
 
C. Spreekt uit dat: 

- de CDA-fractie zich zal inzetten voor het belang van de grondeigenaren en hiertoe 
meer rijksgelden reserveert zodat een aanzienlijk ruimere  tegemoetkoming in de 
kosten kan plaatsvinden; 

- de CDA-fractie zich in blijft zetten voor het herzien van het huidige gedoogbeleid. 
 
 
En gaat over tot de orde van de dag. 
 
Stand van zaken: 
De aanpak van drugsdumpingen is een blijvend punt van zorg bij de CDA-fractie. 
Het CDA zet zich in de Tweede Kamer hard in voor slachtoffers. Hier was ook aandacht voor 
in het verkiezingsprogramma. We hebben inmiddels bereikt dat slachtoffers voor 50% van de 
kosten kunnen worden gesubsidieerd maar blijven ons inzetten voor betere ondersteuning 
van de slachtoffers. Het is overigens aan gemeenten om te besluiten de kosten te verhalen. 
Hier zou vaker gebruik van kunnen worden gemaakt door gemeenten. 
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In het regeerakkoord zijn veel investeringen voor de aanpak van (drugs)criminaliteit 
opgenomen, om de bron van de problemen aan te pakken en hiermee meer slachtoffers te 
voorkomen: 

- De nationale politie krijgt structureel 267 miljoen euro extra voor onder andere meer 
agenten in de wijk en rechercheurs. De verdeling van de inzet van de politie over de 
regio’s wordt geactualiseerd. De operationele sterkte wordt geflexibiliseerd. Hiermee 
kan de politie effectiever optreden. 

- Er komt een speciale “Ondermijningswet” om de geconstateerde juridische 
knelpunten in de huidige aanpak van georganiseerde criminaliteit en ondermijnende 
criminaliteit op te lossen. Ook wordt een ondermijningsfonds opgezet waarin 100 
miljoen euro wordt gezet ten behoeve de intensivering van de aanpak. Voor een 
effectieve aanpak moet er daarnaast meer oog zijn voor innovaties binnen het 
strafrecht en voor creativiteit in de aanpak van ondermijning. Er wordt ingezet op 
intensieve samenwerking tussen verschillende publieke en private instanties, zoals 
dat nu ook gebeurt tussen de Taskforce Brabant Zeeland en Intensivering Zuid 
Nederland 

- Er komt een verbod op Outlaw Motorcycle Gangs (criminele motorbendes). Dit 
verbod maakt deel uit van de ambitie van het kabinet om met een integrale aanpak 
van ondermijning en georganiseerde criminaliteit te komen. Motorbendes ontwrichten 
de samenleving door intimidatie en bedreiging van het lokale bestuur en door 
drugsoverlast, witwaspraktijken, fysiek geweld en tal van andere criminele activiteiten. 

- Het kabinet versterkt de aanpak van recidive met preventieve en repressieve 
middelen. Het extra geld loopt op tot 20 miljoen euro per jaar.  

 
 
13. Resolutie: Vrijstelling van sollicitatieplicht voor een gedeelte van de oudere 
werkzoekenden (55 jaar en ouder) 
 
Indiener: CDA Drenthe 
 
Het CDA Partijcongres op 4 juni 2016 bijeen te Utrecht: 
 
Spreekt uit dat: 
 

- Het CDA met voorstellen komt om het mogelijk te maken, dat oudere werkzoekenden 
vrijgesteld worden van sollicitatieplicht, gedurende de periode dat men zich inzet voor 
organisaties (met name met ANBI en of SBBI status) in onze samenleving. 

 
 
En gaat over tot de orde van de dag. 
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Stand van zaken: 
In ons verkiezingsprogramma is opgenomen dat er een vrijstelling van de sollicitatieplicht 
moet komen voor oudere werkzoekenden boven de 60 die structureel en gedurende 
meerdere dagen per week vrijwilligerswerk verrichten of mantelzorg bieden. 
Hoewel dit CDA-voorstel niet rechtstreeks in het regeerakkoord is opgenomen bevat het 
akkoord wel sterke concrete plannen voor oudere werkzoekenden. In  het regeerakkoord 
staat: 

- Om een cultuuromslag te bewerkstelligen voor ouderen op de arbeidsmarkt is een 
ambitieus leeftijdsbewust personeelsbeleid nodig. Het kabinet verwacht van sociale 
partners dat ze hier niet- vrijblijvende afspraken over maken, met aandacht voor 
scholing, intersectorale mobiliteit, zicht op minder belastend werk en de nut en 
noodzaak van specifieke voorzieningen voor ouderen in cao’s. Mocht naar het inzicht 
van het kabinet te weinig voortgang worden geboekt om hier serieus invulling aan te 
geven, dan zal het kabinet – na hierover het gesprek te zijn aangegaan met sociale 
partners - niet aarzelen om daaraan consequenties te verbinden. Het kabinet is op 
zijn beurt gehouden kritisch te kijken naar eventuele belemmeringen voor de goede 
invulling aan de tripartiete verantwoordelijkheid. Dit kan bijvoorbeeld ook gaan over 
mogelijkheden om opties als deeltijdpensionering (via tweedepijlerpensioen of 
generatiepactregelingen) breder voor het voetlicht te brengen of gemakkelijker te 
maken. 

- Voor die oudere werknemers die ondanks inspanningen van werkgevers en 
werknemers toch werkloos of arbeidsongeschikt worden, wordt de Wet 
Inkomensvoorziening voor oudere werklozen (IOW) verlengd met vier jaar, zodat 
deze werknemers na het aflopen van de WW- of WGA-uitkering niet hun eigen 
vermogen of dat van hun partner hoeven ‘op te eten’ voordat zij in aanmerking komen 
voor inkomensondersteuning. Met het oog op de stijgende participatiegraad van 
oudere werknemers en de betaalbaarheid van de regeling, zal de IOW worden 
aangepast door de leeftijdsgrens vanaf 2020 te laten meestijgen met de AOW-leeftijd. 
Tevens investeert het kabinet 40 miljoen euro per jaar in extra persoonlijke 
begeleiding door het UWV van werkzoekenden in de WW.  

 
Bij de begrotingsbehandeling van sociale zaken en werkgelegenheid in 2016  heeft het CDA 
samen met de VVD een motie ingediend die is aangenomen om vijftigplussers om te scholen 
tot ambachtslieden. De ambachtsacademie biedt opleidingen aan om vijftigplussers om te 
scholen. Binnen een periode van 2 jaar kunnen honderden vijftigplussers worden opgeleid 
voor ambachten waar aantoonbaar behoefte aan is.  
Voor wat betreft het vrijwilligersbeleid in Nederland en de stimulering hiervan, doet het 
kabinet een aantal zaken: 

- Vrijwilligers die werken met mensen in een afhankelijkheidssituatie kunnen voortaan 
een gratis Verklaring Omtrent het Gedrag (VOG) aanvragen.  
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- Verhogen van de maximaal onbelaste vrijwilligersvergoeding. 

 
 
 
 
Aangenomen resoluties op het CDA Partijcongres op 12 november 2016 te 
Veghel 
 
1. Resolutie: digitalisering 
 
Resolutie ingediend door: CDA Zuid-Holland 
 
Het CDA Partijcongres op 12 november 2016 bijeen te Veghel 
 
Spreekt uit dat: 

• Het CDA het interne debat over de digitalisering en robotisering van de samenleving 
intensiveert, onder meer via aandacht voor het thema op een komend congres.  

• Wij vooral die digitale mogelijkheden verwelkomen die het intermenselijk contact 
stimuleren. En elk apparaat moet een uitknop hebben. 

• Het CDA de druk hoog houdt om in de uitvoering met werkbare en veilige digitale 
oplossingen te komen en waar nodig een inhaalslag laat maken. 

• Het CDA als uitgangspunt hanteert dat algoritmes die de publieke zaak raken 
eigendom van de overheid zijn en over het bezit en de toepassing ervan 
verantwoording laat afleggen. 

 
En gaat over tot de orde van de dag. 
 
Stand van zaken: 
Digitalisering en de kansen en uitdagingen die deze trend met zich meebrengt zijn 
voortdurend onder de aandacht van de Tweede Kamerfractie. Zo is bijvoorbeeld aandacht 
gevraagd voor de problemen die het afschaffen van de blauwe envelop met zich meebrengt, 
ook is er gesproken over de risico’s en gevolgen van cybercrime voor burgers.  Hierover 
heeft de Tweede Kamerfractie een notitie geschreven en is naar aanleiding daarvan een 
overleg gehouden in de Tweede Kamer met de minister van Veiligheid en Justitie. 
In het regeerakkoord is op tal van terreinen de kansen en gevaren van digitalisering terug te 
vinden: 

- Het kabinet ontwikkelt een ambitieuze, brede agenda voor de verdere digitalisering 
van het openbaar bestuur op verschillende niveaus. Onderdeel van de agenda wordt 
dat het Rijk voortvarender dan voorheen beslist welke producten en diensten zij zelf 
ontwikkelt en welke zij door marktpartijen laat ontwikkelen. Bij nieuwe initiatieven 
wordt zoveel mogelijk gebruik gemaakt van opgedane ervaringen met vergelijkbare 
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projecten. Om falende ICT-projecten en verspilling van belastinggeld te voorkomen 
worden grote ICT-projecten standaard getoetst door het Bureau ICT-Toetsing (BIT).  

- Er wordt structureel 95 miljoen euro gereserveerd voor cybersecurity. De middelen 
worden onder andere ingezet voor de uitbreiding van personele capaciteit en 
ICT-voorzieningen en verdeeld over de departementen Veiligheid en Justitie (NCTV), 
Defensie (MIVD), Binnenlandse Zaken en Koninkrijksrelaties (AIVD), Buitenlandse 
Zaken, Infrastructuur en Milieu en Economische Zaken. 

- Er wordt een ambitieuze cybersecurity-agenda opgesteld met onder meer 
standaarden voor Internet-of-things-apparaten, het stimuleren van bedrijven om 
veiliger software te maken via software-aansprakelijkheid, het versterken van het 
Nationaal Cyber Security Centrum (CCSC) als aanspreekpunt van Computer 
emergency response teams (CERT)  van alle sectoren, het stimuleren van 
cybersecurity-onderzoek en het verbeteren van voorlichtingscampagnes op het 
gebied van cyberhygiëne. 

 
2. Resolutie: Toezicht 
 
Resolutie ingediend door: CDA Zuid-Holland 
 
Het CDA Partijcongres op 12 november 2016 bijeen te Veghel 
 
Spreekt uit dat: 

1. De overheid de wijze waarop zij toezicht houdt opnieuw tegen het licht houdt en een 
doelstelling formuleert voor de vermindering van de toezichtlasten. 

2. Het toezicht te beperken tot één bestuurslaag, met een voorkeur voor lokale 
handhavingsarrangementen. 

3. Bedrijven, sectoren en de overheid een krachtig intern toezicht stimuleren en daar zo 
nodig eisen aan stelt, waaronder maximale transparantie. 

4. De beste start voor een nieuwe fase deze is: betere producten en diensten maken, 
integer handelen en elkaar aanspreken als het mis dreigt te gaan. 

5. Wij in ons politiek handelen terughoudendheid betrachten bij het formuleren van 
nieuwe regels en het roepen om meer toezicht. Het toezicht dat dan nog nodig blijft 
wordt dan ook effectiever. 

 
 
En gaat over tot de orde van de dag. 
 
Stand van zaken: 
In het verkiezingsprogramma van het CDA was veel aandacht voor dit thema. De leidraad is: 
niet alles van bovenaf opleggen, maar juist zo dichtbij mogelijk zaken organiseren en het 
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vertrouwen teruggeven aan de samenleving waar mogelijk. In het programma stond dan ook 
dat gemeenten meer ruimte krijgen om binnen de eigen verantwoordelijkheid eigen keuzes te 
maken, wij de representatieve democratie willen versterken door die aan te vullen en te 
verbinden met de grote diversiteit aan vormen van betrokkenheid van inwoners bij hun straat, 
buurt, wijk en gemeente.  
De punten uit de resolutie hebben ook aandacht gekregen in het regeerakkoord. Bijvoorbeeld 
op het gebied van onderwijs staat er: 

- Uit de pilot regelluwe scholen blijkt dat sommige landelijke regels probleemloos 
geschrapt kunnen worden. Dat gaat het kabinet doen. In het verlengde hiervan 
stimuleert het kabinet de sector om de eigen administratieve regeldruk terug te 
dringen. 

Ook in de zorg worden regels geschrapt. In het akkoord staat: 
- De inzet op kwaliteitsverbetering vraagt ook om een andere manier van werken en 

organiseren: kleinschalig, vraaggericht, innovatief, met minder regels en meer 
vertrouwen in de zorgprofessionals. Dit moet daadwerkelijk leiden tot een 
aantoonbare verbetering van de kwaliteit. Bestuurders worden daarop beoordeeld. 

- Met zorgaanbieders, zorgverleners, verzekeraars en toezichthouders zetten we met 
schrapsessies fors in op minder bureaucratie en minder regels. Met gemeenten 
organiseren we ook een schrapsessie met vrijwilligers en mantelzorgers. 
 

Over het bedrijfsleven is de volgende passage opgenomen: 
- Wet- en regelgeving wordt gemoderniseerd zodat bedrijven met hun diensten en 

producten beter kunnen inspelen op maatschappelijke en technologische veranderingen. 
Regeldruk en administratieve lasten worden beperkt, bijvoorbeeld door de huidige 
bedrijfs-effectentoets uit te breiden met een MKB-toets. 

- De diverse inspecties gaan beter samenwerken zodat betere handhaving gepaard gaat 
met minder administratieve lasten en toezichtlasten.  

 
Tot slot wordt er de komende periode door de regering veel ruimte geboden aan 
burgerinitiatieven:  
- Het kabinet biedt ruimte aan initiatieven van burgers en verenigingen in de samenleving. 

In overleg met gemeenten willen wij daarom via een Right to challenge-regeling burgers 
en lokale verenigingen de mogelijkheid geven om een alternatief voorstel in te dienen 
voor de uitvoering van collectieve voorzieningen in hun directe omgeving. Daarbij gaat 
het om zaken als het onderhoud van een park, het beheer van sportvelden of andere 
maatschappelijke voorzieningen. Daarnaast gaan we samen met enkele gemeenten 
experimenteren met een recht op overname, waarbij lokale verenigingen of 
buurtbewoners het eerste recht krijgen om maatschappelijke voorzieningen over te 
nemen en de bijbehorende functie voort te zetten. 
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3. Resolutie: Vakken op verschillende niveaus 
 
Resolutie ingediend door: CDJA 
 
Het CDA Partijcongres op 12 november 2016 bijeen te Veghel,  

 
C. Spreekt uit dat: 

 
- Middelbare scholen een wettelijke mogelijkheid moeten krijgen om vakken aan te 

bieden op verschillende niveaus;  
- Wanneer leerlingen op een bepaald niveau zijn ingedeeld, moeten zij dit niveau 

beheersen. Leerlingen kunnen wel vakken op een hoger niveau volgen, maar niet 
lager; 

- In het middelbaar onderwijs talentontwikkeling centraal hoort te staan.  
 
En gaat over tot de orde van de dag. 
 
Stand van zaken: 
Het CDA heeft voor deze punten in de verkiezingscampagne aandacht gevraagd. De doelen 
voor talentontwikkeling, het kunnen volgen van vakken op verschillende niveaus alsook het 
behalen van certificaten zijn terug te vinden in het regeerakkoord, bijvoorbeeld op het MBO: 

- MBO-instellingen de mogelijkheid krijgen om aan studenten die aan een entree- of 
niveau 2-opleiding niet hun diploma halen, een vakcertificaat uit te reiken dat laat zien 
wat een student heeft geleerd. Studenten die een vakcertificaat hebben ontvangen, 
moeten op een later moment de gelegenheid hebben om alsnog een diploma te 
behalen. Instellingen dienen diplomagericht onderwijs te blijven verzorgen en 
ontvangen voor het uitreiken van een vakcertificaat daarom geen diplomabekostiging. 
Na vier jaar vindt een evaluatie plaats en wordt over voortzetting besloten.  

Over het behalen van vakken op verschillende niveaus is opgenomen: 
- Het kabinet maakt voor leerlingen in het voortgezet onderwijs experimenten mogelijk 

om meerdere vakken op een hoger niveau af te ronden en daarmee toegang te 
krijgen tot specifieke vervolgopleidingen, mits zij voldoen aan de selectiecriteria van 
desbetreffende vervolgopleidingen. Daarnaast start het kabinet een onderzoek naar 
de voor- en nadelen van een brede invoering van diploma's met vakken op 
verschillende niveaus in combinatie met invoering van een brede selectie aan de 
poort bij vervolgopleidingen. 

 
4. Resolutie: Gratis Interrail ticket voor 18-jarigen is een stap in de verkeerde richting  
 
Resolutie ingediend door: CDJA 
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Het CDA Partijcongres op 12 november 2016 bijeen te Veghel,  
 
C. Spreekt uit dat 

- De CDA delegatie in het Europees Parlement de steun voor het voorstel om elke 
18-jarige een gratis Interrail ticket te geven, intrekt; 

- De CDA delegatie in het Europees Parlement de Europese Volkspartij probeert te 
bewegen de steun voor het voorstel om elke 18-jarige een gratis Interrail ticket te 
geven, in te trekken; 

- De Europese Commissie in nauwe samenwerking met Europese lidstaten 
programma’s zoals het Erasmus+programma versterkt en uitbreidt, bijvoorbeeld door 
het programma ook aan MBO-scholieren aan te bieden.  

 
En gaat over tot de orde van de dag. 
 
Stand van zaken: 
De delegatie heeft in de EVP fractie nog geen bezwaar kunnen maken tegen het voorstel 
omdat het op fractie niveau niet meer aan de orde is gekomen. EVP fractie voorzitter 
Manfred Weber heeft een amendement ingediend waarin een Preparatory Action (PA) (= 
voorbereidende actie) wordt voorgesteld van 12 miljoen euro om te verkennen of een Interrail 
project haalbaar/mogelijk is. Hiermee vraagt het EP enkel of de Commissie kan gaan kijken 
of zo een project haalbaar/toegevoegde waarde heeft. Dit is dus geen volwaardig Interrail, 
enkel een test. Dit amendement is besproken in de BUDG Commissie, daar zitten geen CDA 
leden in. 
  
Alle PA's van het Europees parlement zijn gestemd als een blok. Dit gebeurt op deze manier 
omdat deze een onderdeel zijn van de onderhandelingen tussen de fracties. Om het 
resultaat van deze onderhandelingen overeind te houden wordt op deze manier gestemd. Er 
kan tegen een blok gestemd worden. Dan wordt er ook tegen bijvoorbeeld het volgende 
gestemd: [1] PA over bestrijding van jongerenwerkeloosheid in agrarische regio’s, [2] PA 
voor nieuwe onafhankelijk test methodes om diesel fraude op te sporen, of [3] PA voor 
onderzoek naar menselijk gedrag van zelfrijdende auto’s. De delegatie maakt telkens een 
afweging op basis van inhoud van hele blok. 
Voor het derde dictum is het zogenaamde learn2move voor opgezet. Learn2Move is een 
Commissie pilot project waar het Europees parlement mee heeft ingestemd. Dit project stelt 
scholen, die aan E-Twining meedoen, in staat om korting te krijgen. E-Twining is een soort 
uitwissel project van Europese Middelbare scholen. 
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Aangenomen resoluties op het CDA Partijcongres op 14 januari 2017 te 
Barneveld 
 

1. Resolutie Politiecapaciteit vrijmaken voor aanpak en voorkomen terreur en 
aanpak illegaal vuurwapenbezit 

Resolutie ingediend door: CDA Veendam-Wildervank, G.J. Hartholt 

Het CDA Partijcongres op 14 januari 2017 bijeen te Barneveld: 
  
Spreekt uit dat: 
  

● Conform het CDA verkiezingsprogramma bepleit ook deze resolutie extra 
investeringen in capaciteit en kwaliteit van de politie; 

● de prioriteiten van de politie dienen te worden heroverwogen; 
● er politiecapaciteit vrijgemaakt moet worden voor het aanpakken van terreur, het 

voorkomen van terreur en het aanpakken van het illegale vuurwapenbezit; 
● deze politiecapaciteit verschuiving er toe bijdraagt dat terreur voorkomen kan worden; 

 
En gaat over tot de orde van de dag. 
 
Stand van zaken: 
De noodzaak om meer te investeren in veiligheid stond stevig in het 
CDA-verkiezingsprogramma en was een speerpunt in de campagne. Dit thema heeft de 
continue aandacht van de Tweede Kamerfractie in debatten. Zo heeft het CDA gepleit voor 
een vuurwapen-officier: een officier van justitie die zich specifiek richt op de aanpak van 
vuurwapens. Die is er ook gekomen. 
In het regeerakkoord zijn veel voorstellen opgenomen, een aantal punten: 
- De nationale politie krijgt meer geld, ook voor meer agenten in de wijk en rechercheurs.               

De diversiteit binnen de politie wordt vergroot. Ook wordt er aandacht besteed aan             
vrijwilligers bij politie en brandweer, het kabinet steunt hen.  

- Terrorismebestrijding: langere voorlopige hechtenis voor (potentiële) terugkeerders,       
strengere aanpak jihadisme op Europees niveau. Beperken van financiering uit onvrije           
landen naar organisaties in Nederland. 

- Voorwaardelijke invrijheidsstelling wordt gewijzigd. Op dit moment kunnen mensen op 2/3           
van hun straf al beginnen aan een traject waarbij ze eerder worden vrijgelaten. Dat wordt               
teruggebracht naar 2/3 met een maximum van twee jaar, dus mensen met een hoge              
gevangenisstraf zitten langer vast. 

- De vrijheid van meningsuiting is een groot goed, maar kent ook grenzen. Het kabinet              
trekt de grens bij aanzetten tot haat en radicalisering. Het beledigen van mensen of              
groepen om wie of wat zij zijn blijft strafbaar. Ook wordt de strafmaat voor haatzaaien               
verdubbeld van één naar twee jaar.  
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- In de EU zet Nederland in op een veel strengere aanpak van jihadisme. 
 

 
 

2. Resolutie: gevolgen verhoging AOW leeftijd in de overgangsfase. 

Resolutie ingediend door: CDA Middelburg 
 
Het CDA Partijcongres bijeen op 14 januari 2017 te Barneveld 

C. Spreekt uit dat: 
 
- De CDA Tweede Kamerfractie gaat (laten) onderzoeken of alle doelgroepen 

(waaronder voornoemde) in kaart zijn gebracht betreffende de aantallen, 
bedragen en uitkeringsduur te kwantificeren, zodat een volledig inzicht in de 
overgangsregeling mogelijk kan worden.  

- Dat de CDA-fractie de staatssecretaris zal aanspreken op haar toezegging, die zij 
begin december 2016 heeft gedaan voor verbetering van de overgangsregeling 
voor groepen die nu en op termijn in de knel zullen gaan komen. 
 

En gaat over tot de orde van de dag 
 
Stand van zaken: 
Door de verhoging van de AOW-leeftijd werken veel ouderen langer door. Het CDA vindt het 
goed en belangrijk dat ouderen hun kennis en ervaring kunnen inzetten en overbrengen op 
jongere collega’s. 
Dit kabinet zorgt voor de noodzakelijke randvoorwaarden voor onze ouderen om een leven 
lang te leren, zodat ouderen productief en gezond kunnen blijven werken tot aan hun 
AOW-gerechtigde leeftijd. Met de sociale partners worden afspraken gemaakt over een 
individuele ‘leerrekening’, die in de plaats komt van de fiscale aftrekpost voor 
scholingskosten. 
Ook wil het kabinet dat sociale partners bindende afspraken maken over een ambitieus 
beleid om ouderen langer in dienst te houden. Dit gaat over scholing, mobiliteit en zicht op 
minder belastend werk. Voor oudere werknemers die toch werkloos of arbeidsongeschikt 
worden, wordt de Wet Inkomensvoorziening voor oudere werklozen (IOW) verlengd met vier 
jaar. Zij hoeven dan niet hun eigen vermogen of dat van een partner aan te spreken voordat 
zij in aanmerking komen voor inkomensondersteuning. 
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3. Resolutie: Eigen Risico 
 
Resolutie ingediend door: J. van Ginneken, A. Bindels, E. Wester,  N. van Jaarsveld, D. 
Mast, L. Flapper, L. Zoetendaal, N. Visser, A. Kleinjan, A. Jansen, C. van den Ameele, P. 
van den Ameele, B. Tinselboer, M. Kloosterboer-Dijkstra, B. J. van Geuns, L.W. van Rijn, B. 
Prins, H. Rakers, C. Elenbaas-Murre, F. Scholman, A. Relou, G.Hartholt, L. Kozlowska, R. 
Klaassen, R. Evers-den Ouden, H. Verhoef, A. van Beek. 
 
 
Het CDA Partijcongres op 14 januari 2017 bijeen te Barneveld (aangehouden op 
najaarscongres 12 november 2016) 
 
C. Spreekt uit dat 
- Het CDA voor een eigen bijdrage is om de zorgkosten te beperken. 
- De Kamerfractie zich de komende periode in gaat zetten voor een structurele 
verlaging van het eigen risico voor chronisch zieken, ouderen, gehandicapten en minima. 
 
En gaat over tot de orde van de dag. 
 
Stand van zaken: 
Dit punt heeft het CDA opgenomen in het verkiezingsprogramma. In minder dan tien jaar tijd 
is het eigen risico namelijk meer dan verdubbeld van 150 euro per jaar in 2008 tot 385 euro 
in 2016. Voor veel mensen, in het bijzonder chronisch zieken, ouderen en mensen met een 
beperking, is dat veel geld, vaak te veel. 
Het eigen risico blijft een goed instrument om de kosten in de hand te houden, maar een 
verlaging maakt tegelijk dat de lasten voor de zorg eerlijker worden verdeeld onder gezonden 
en zieken. Dit is dan ook wat het CDA wil. 
Als we niet hadden ingegrepen was het eigen risico de komende jaren verder gestegen naar 
480 euro. Dat wil het CDA niet en daarom hebben we afspraken gemaakt in het 
regeerakkoord. In het akkoord staat dat het eigen risico niet verder zal stijgen en we extra 
investeren om dit bedrag ook voor de komende vier jaren gelijk te houden.  
Naast de bevriezing van het eigen risico zijn ook andere maatregelen getroffen om de 
stapeling van kosten te beteugelen, zoals het instellen van het abonnementstarief in de Wmo 
(17,50 per 4 weken). 
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5.5. Statuten 
 
Zie aparte bijlage. 
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5.7 Verkiezing lid Auditcommissie  
 
 
Voordracht lid Auditcommissie 
 
Aanleiding 
Per 4 november 2017 loopt de termijn af van de voorzitter van de Auditcommissie. Naar               
aanleiding daarvan is de vacature van lid van de Auditcommissie in de zomer van 2017               
opengesteld. 
 
De Auditcommissie heeft met enkele geïnteresseerden een gesprek gevoerd. Op basis van            
deze gesprekken heeft de Auditcommissie mevrouw Mechteld van den Beld enkelvoudig           
voorgedragen als lid van de Auditcommissie. Het partijbestuur heeft in zijn vergadering van             
25 september jl. deze voordracht van een positief advies voorzien. 
 
Mevrouw Van den Beld (1964, Maarn) heeft ruime ervaring als directeur-bestuurder en als             
toezichthouder. Verder heeft zij, dankzij haar nevenactiviteiten, ruime ervaring in          
(vrijwilligers)organisaties en met fondsenwerving. Daarmee is zij een aanvulling op de kennis            
en kunde van de resterende leden van de Auditcommissie. Tot slot heeft mevrouw Van den               
Beld een uitstekend netwerk binnen het CDA, mede dankzij haar rol als secretaris van het               
CDA Utrechtse Heuvelrug. 
 
Voorstel 
Mevrouw Mechteld van den Beld te benoemen tot lid van de Auditcommissie. 
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5.9 Verkiezing partijsecretaris 
 
Aanleiding 
Op 4 november 2017 loopt de eerste termijn af van partijsecretaris Rutger Ploum. Deze              
vacature is in de zomer van 2017 opengesteld. Het partijbestuur heeft, op advies van de               
selectiecommissie, op 25 september jl. besloten de heer Rutger Ploum enkelvoudig voor te             
dragen voor een tweede termijn. Er zijn geen tegenkandidaten gesteld. 
 
Voorstel 
De heer Rutger Ploum voor een tweede termijn te benoemen tot vrijgekozen lid in het               
Partijbestuur. Het Partijbestuur benoemt vervolgens de heer Ploum tot partijsecretaris. 
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